
Vorwort

Madhares ist ein Landstrich, in dem ich niemals war, ein imaginiertes „Utopia“. Auch die Sätze
„honey from Anopolis“ und „…a song from?“ kreisen um eine ähnliche Thematik: erträumte
Utopien, verlorene Utopien und Welten. Die beiden „sleepless“ Sätze wiederum stellen die
Kehr- und Schattenseiten von ihnen dar.

Madhares ist so notiert, dass es einer Idealvorstellung des Komponisten entspricht. Viele
Details werden penibel ausgeschrieben, obwohl sie vielleicht nicht ganz so erklingen können.
Ich wollte ein Notationsbild schaffen, das facettenreich ist und – um in der Sprache der
Photographie zu sprechen – eine möglichst hohe Auflösung hat. Als Interpret muss man aber
sicher sich manchmal ‚von weiter weg betrachten’, man darf es nicht buchstabieren wollen,
man muss sich sogar darüber hinwegsetzen. Die Notation soll die Idee vermitteln, nicht
mehr, aber auch nicht weniger.

Es wird im Laufe des Studierens zwar klar werden, auf welche Stellen das oben Gesagte
zutrifft, hier trotzdem ein kleiner Wegweiser:

I. Madhares
Die Dynamik wird meist durch den (sehr leisen) Klang der Holzdämpfer bestimmt. Ab Takt
61 sind Violine 2 und Viola zum ersten Mal ‚übernotiert’. Das heißt, man soll eine Figur
kreieren, die in etwa so klingt und rhythmisch so verläuft wie notiert.

III. sleepless I
Der erste Teil (bis T. 57) lebt von der Deutlichkeit der rhythmischen Figuren. Es ist sehr
wichtig, sowohl deutlich zu akzentuieren, als auch nicht akzentuierte Noten unbetont und
leicht zu spielen. Erst ab Takt 49 ändert sich die Artikulation zu Takt 58-76: ein ‚Gewebe’
bilden, Figuren kommen und gehen, tauchen aus dem Nebel auf und verschwinden.
Takt 149-173: Tonhöhe ist hier zwar keine Nebensächlichkeit, ich plante aber kaum, dass
man alle Töne exakt treffen wird, wichtig ist der Gestus, die Wildheit jedes einzelnen
Individuums. 
Auch weiter bis Takt 188 sehr phantasievoll spielen! Takt 190 bis Schluss: auch hier sind die
Tonhöhen nicht das Hauptthema des Geschehens. Wichtig ist hier – Gegensatz zu vorher –
die rhythmische Koordination.

IV sleepless II – Madhares
Hier geht es einerseits um die abnehmende Impulsivität und Energie des Anfangsmotivs,
andererseits um immer verschiedene ‚Duos’, die gespielt werden. Wichtig sind ‚Treffpunkte’
wie T. 28, T. 36, T. 51, T. 43.

V a song from ?
Am Anfang frei spielen, die Melodie ‚im Moment’ finden und erfinden. Für sich allein spielen,
nicht ins Publikum projizieren. Erst nach und nach sicherer und bestimmter spielen. Ab Takt 80
in einer einzigen großen Linie auslaufen lassen.

Thomas Larcher



Preface

Madhares is an imaginary district which I have never visited: a fictitious „Utopia“. The phrases
„honey from Anopolis“ and „…a song from?“ also originate from a similar theme: imagined
Utopias, lost Utopias and lost worlds. In contrast, the two „sleepless“ movements reveal their
opposites: the reverse shady sides to these worlds.

Madhares has been notated in adherence to an ideal conception on the part of the composer.
Numerous details have been written out extensively although they will perhaps not sound
exactly as represented. My intention was to create a multifaceted notational image with the
highest possible resolution – to borrow a term from the field of photography. Nevertheless, it
is at times necessary for the performer to ‘observe’ himself or herself ‘from a certain distance’:
it is not necessary to spell everything out exactly and it can occasionally be advantageous to
defy over-exact instructions. The notation is intended to communicate the idea: no more and
no less.

Although a closer study of the music will reveal which passages are relevant to the above
statements, I have nevertheless provided a brief guide below:

I. Madhares: the dynamics are chiefly determined by the (very soft) tone of the wooden
mutes. From bar 61 onwards, Vl. 2 and Vla. are ‘over-notated’ for the first time. This means
that a figure should be created in a tonal and rhythmical approximation in correspondence
to the characteristics as notated.

III. sleepless I: the clarity of the rhythmic figures is vital for the first section (up to bar 57). It
is very important not only to accentuate decisively where appropriate, but also to play the
unaccented notes lightly and without emphasis. From bar 49, there is a transition in the
mode of articulation up to the passage from bars 58 to 76: create a ‘woven texture’ – figures
come and go, emerge from the fog and disappear again.
Bars 149-173: although the pitch during this passage is not merely a secondary factor, I did
not plan for all notes to be played exactly; it is the gesture which is important: the ferocity of
each individual.
Continue playing with great imagination up to bar 188! Bar 190 to the end: here the pitches
are also not the primary factor in the action. In contrast to the previous passage, it is the
rhythmic coordination which is important at this point.

IV sleepless II – Madhares
What is essential here is on the one hand the decreasing impulsiveness and energy of the initial
motif and on the other hand the variety of different ‘duos’ which are to be played. Important
are the ‘meeting points’ such as bars 28, 36, 51 and 43.

V a song from ?
Play freely at the beginning: find and invent the melody ‘momentarily’. Play for yourself
alone: do not project into the audience. Only gradually begin to play more securely and
assertively. From bar 80, phase out in a single substantial line.

Thomas Larcher
(translated by Lindsay Chalmers-Gerbracht)




